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Topolánek: Česko potřebuje více vysokoškoláků
Brno 4. října (ČTK) - Jestli nechce Česko být levnou montovnou a chce se zařadit mezi země, kde se dělá špičková věda
a výzkum, je třeba zvýšit podíl lidí s vysokoškolským vzděláním. Na setkání s vědci to dnes v Brně řekl premiér Mirek
Topolánek (ODS). Podle něj je třeba zvýšit kvalitu i kvantitu. Kvantitu by měly zabezpečit bakalářské obory a kvalitu
špičková centra, jakým je podle premiéra například kampus Masarykovy univerzity v Brně.    
V České republice tvoří podíl vysokoškoláků v populaci 13 procent. V posledních letech počet vysokoškolsky vzdělaných
Čechů mírně vzrostl, stále je však mezi Čechy o polovinu méně lidí s diplomem, než činí průměr zemí Organizace
pro hospodářskou spolupráci a rozvoj (OECD). Vysokou školu průměrně absolvuje každý čtvrtý obyvatel OECD. Podle
premiéra malý počet vysokoškoláků podvazuje rozvoj země.    
Premiér je přesvědčen, že by studenti měli platit školné. V kombinaci se stipendii to prý umožní mladým ze sociálně
slabých rodin studovat víc než dnes. Současný systém podle něj brzdí talentované děti z nemajetných rodin ve studiu na
vysoké škole. Vysokoškolským systémem podle Topolánka projde osm procent dětí z chudších rodin. V anglosaských
zemích, kde se za studium platí, to je prý 35 procent. Například ve Velké Británii absolventi začnou půjčky splácet, až
když jejich plat dosáhne určité úrovně.    
Topolánek také řekl, že je pro povinnou maturitu z matematiky. Stala by se prý svorníkem, který by umožnil studovat na
vysoké škole například i postiženým dětem, jež střední školu absolvují doma. Premiér také pochválil projekt univerzitního
kampusu v Brně-Bohunicích. Areál budov s laboratořemi a učebnami, který má celkem přijít na více než šest miliard
korun, prý podvázal financování vysokých škol v jiných městech, "ale je to krok správným směrem".    
V Brně se Topolánek sešel s týmem vědců, kteří vyvíjejí novou metodu likvidace yperitu. Práci výzkumníků zčásti platí
ministerstvo obrany a na uvedení vynálezu do praxe nyní pracuje nově založená společnost pod názvem Enantis, řekla
mluvčí Masarykovy univerzity Tereza Fojtová. Podle Topolánka by podobnou práci na armádních výzkumech mohla
Česku přinést spolupráce s Američany, kteří stojí o vybudování radarové základny v Brdech.
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